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Henk Langen ontvangt de Zilveren 
Waalbrugspeld uit handen van Hans van 
Hooft sr. en Wim de Natris.
foto: Martin van Els
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e-mail: dezeeheld@yahoo.com

Ons wijkblad wordt uitsluitend bezorgd 
bij brievenbussen die níet voorzien zijn 
van de nee/nee sticker. 

Het volgende nummer verschijnt eind 
april 2009. Kopij, liefst digitaal, uiterlijk 
2 april mailen of inleveren op het 
redactieadres.

Fotografie: 
Willemien Geboers

Martin van Els

Lay-out: 
Martin van Els

Redactieadres: 
Buurtkantoor Bottendaal, 
Burghardt v/d Berghstraat 114, 

6512 DR Nijmegen, 

Wijkblad voor Bottendaal verschijnt 
6 keer per jaar en wordt huis-aan-
huis bezorgd op ca. 2000 adressen.

Redactie: 
Ans Aerts
Gert Olthuis

Anne-Marie van der Straaten

Beste Bottendalers, Vindt u ook

dat in een levendige wijk als 

de onze, bewoners zes keer per 

jaar een wijkblad op de deurmat 

horen te vinden? Met nieuws 

over Bottendaal, interviews 

met interessante wijkbewoners 

en achtergrondverhalen over 

bijzondere gebeurtenissen? Kom 

de redactie van De Zeeheld dan 

versterken! 

Dat kan door mee te denken en te 
schrijven, bij te dragen aan de 

eindredactie, of het wijkblad te bezor-
gen.  Maar ook door mee te helpen bij 
het regelwerk rond de advertenties van 
Bottendaalse ondernemers, die dit jaar 
hun intrede zullen doen in De Zeeheld.

Schrijfervaring is niet nodig, maar een 
dosis enthousiasme over de wijk wel. 
En wie is er nu niet enthousiast over 
Bottendaal?

De oproep in de vorige Zeeheld heeft 
helaas geen reacties opgeleverd. 
Vandaar deze herhaalde en klemmende 
oproep. Want zonder extra hulp gaat de 
Zeeheld kopje onder. 

Dus reageer snel! Schrijf een briefje 
t.n.v. De Zeeheld en doe dit bij het Wijk-
centrum in de bus, of stuur een e-mail 
naar dezeeheld@yahoo.com  n

Met vriendelijke groet,
Anne-Marie van der Straaten, 

Ans Aerts, Martin van Els, 
Willemien Geboers en Gert Olthuis
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Waalbrugspeld voor 
Henk Langen

 DOOR ANS AERTS

Het College van Burgemeester 
& Wethouders reikt de Zilveren 

Waalbrugspeld uit als blijk van waarde-
ring voor mensen die zich op bijzondere 
wijze inzetten voor Nijmegen. Henk 
Langen ontving de speld en de oor-
konde tijdens de nieuwjaarsborrel van 
de Bewoners Organisatie Bottendaal 
(BOB) in het wijkcentrum. Al vanaf 
de jaren zeventig zet Henk zich als 
Bottendaler in voor de verbetering, 
opbouw en het behoud van de wijk. 
Hij begon als lid van de ‘Trouwe Wijk-
bewoners’. Henk kwam als vrijwilliger 
in actie tegen verkeersoverlast en ver-
paupering en bemoeide zich met plan-

nen voor nieuwbouw, herbouw en reno-
vatie van de wijk. Ook streed hij mee 
tegen de komst van een woontoren. In 
plaats daarvan werd de natuurtuin ge-
realiseerd. Begin jaren tachtig zette hij 
samen met anderen een woonspreek-
uur op voor de wijkbewoners. Bewoners 
konden hier met allerlei vragen terecht 
en konden bijvoorbeeld hulp krijgen bij 
het aanvragen van huursubsidie. Ook 
zette hij zich jarenlang in voor de BOB. 
Samen met Liesbeth Khaled richtte hij 
in 1991 de BBSB op: Bewonersgroep 
Behoud Speelveldjes Bottendaal, om 
de zeven speelveldjes in Bottendaal 
te behouden. Ook in speeltuin het 
Kraaiennest is Henk sinds jaar en dag 
actief als vrijwilliger. 

Hart verpand
De uitreiking van de Waalbrugspeld 

was een verrassing voor Henk. 
“Grandioos. Ik had dit echt niet ver-
wacht”, vertelt hij trots. Eigenlijk had 
hij niet zo’n zin om naar de nieuwjaars-
receptie te gaan, maar hij had zich toch 
laten overhalen. Hij was verrast toen 
ook zijn kinderen en enkele kleinkin-
deren bij de receptie aanwezig bleken 
te zijn. Henk is inmiddels 76, maar aan 
ophouden met vrijwilligerswerk denkt 
hij niet. En aan Bottendaal heeft hij 
zijn hart verpand. Begin jaren tachtig 
verhuisde hij naar Neerbosch-Oost, 
maar Bottendaal bleek de enige plek 
te zijn waar hij zich thuis voelde en 
twee jaar later was hij daar weer terug. 
Henk heeft drie dochters, drie zonen 
en acht kleinkinderen. Hoe belangrijk 
het vrijwilligerswerk voor hem is, blijkt 
wel uit een opmerking van één van zijn 
dochters. Ze vertelt lachend: “Als één 
van ons jarig is op een dag dat hij een 
vergadering heeft voor zijn vrijwilli-
gerswerk, gaat die vergadering vóór. De 
jarige heeft dan pech gehad.” n

Op 23 januari ontving Henk Langen de Zilveren Waalbrugspeld. 

Loco-burgemeester Hans van Hooft reikte de speld en een oorkonde uit. 

Henk werd hiermee ereburger van Nijmegen en van Bottendaal.

foto: Martin van Els
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kunnen bijvoorbeeld vrijwilligerswerk 
doen in de winkel, of helpen met het 
inlijsten van kunstwerken. Ralf Heynen, 
geeft cursussen bij Art-tics en begeleidt 
vrijwilligers: “Art-tics biedt mensen 
met een psychiatrische achtergrond 
een podium. Ze hebben een verhaal te 
vertellen met hun kunst. Vaak heeft hun 
werk een bepaalde oorspronkelijkheid 
en diepgang, die zeker niet per definitie 
zwaar is. Ze komen er zelf niet toe om 
hun werk te exposeren en te verkopen. 
Daar helpen wij hen bij.” 

Manisch-depressief
Jolanda Spliet is één van de kunste-

naars die gebruik maken van de atelier-
ruimtes van Art-tics. Jolanda rondde 
de kunstacademie in Arnhem af. Ze is 

manisch-depressief. Jolanda: “In mijn 
manische periodes ben ik heel druk en 
kan ik niet te veel prikkels verdragen. 
En als ik depressief ben, is het voor 
mij een hele opgave om iets te onder-
nemen.” Jolanda woont nu nog op het 
GGZ-terrein, maar de bedoeling is dat 
ze naar een HAT-eenheid gaat verhui-
zen, waar ze begeleid gaat wonen. Het 
gaat nu veel beter met haar dan een tijd 
geleden. “Ik heb veel op gesloten afde-
lingen gezeten en in separeercellen. Ik 
functioneer al twee jaar redelijk goed en 
ik woon nu op een open afdeling. Mijn 
stemmingen schommelen nog steeds 
wel, maar de hoge pieken zijn er af ”, 
vertelt ze. Omdat het zoveel beter met 
haar gaat, kan ze ook weer naar Art-
tics om schilderijen te maken. Ze praat 
graag, vertelt enthousiast over haar 
werk en laat zien wat ze gemaakt heeft 
in de afgelopen tijd. “Schilderen is mijn 
vak en ik ben blij dat ik het weer kon 
oppakken. Als iets niet lukt kan me dat 
frustreren, maar als ik een schilderij 
heb gemaakt dat ik zelf mooi vind, kan 
ik daar heel gelukkig van worden.” 

Art-tics bestaat vijf jaar
Kunst met een verhaal

 DOOR ANS AERTS

Kunstwerken inlijsten
Art-tics is een onderdeel van het 

RIBW. Het RIBW begeleidt mensen 
met een psychiatrische achtergrond, 
op het gebied van wonen, werken, dag-
besteding en in het dagelijkse leven. 
Kunstenaars met een psychiatrische 
achtergrond kunnen bij Art-tics gebruik 
maken van de atelierruimtes en krijgen 
begeleiding en ondersteuning bij hun 
werk. Ook verzorgt Art-tics cursussen, 
zoals druktechniek, mozaïek en siera-
den maken, werken met speksteen en 
tekenen en schilderen. Art-tics is bo-
vendien een leer- en werkplek. Cliënten 
uit de geestelijke gezondheidszorg 

Sinds vijf jaar is kunstwerkplaats Art-tics gevestigd aan de Stijn Buysstraat.

Bij Art-tics kunnen mensen met een psychiatrische achtergrond terecht voor 

het maken van kunst en voor het volgen van cursussen.
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Creatieve energie
De belangstelling voor de cursus-

sen van Art-tics en voor het gebruik 
van de ateliers is groot. Ralf: “Voor veel 
mensen is Art-tics een plek waar ze hun 
creatieve energie kunnen omzetten in 
iets concreets. Thuis lukt dat vaak niet, 
maar hier zitten ze tussen mensen in de-
zelfde situatie. Ze ondersteunen elkaar 
ook. Zeker de mensen die een bepaald 
niveau hebben, helpen anderen ook echt 
vooruit. Ze zitten hier in een omgeving 
waarin niets moet en veel mag. Dat is 
een belangrijke voorwaarde om crea-
tief te kunnen zijn.” Volgens Ralf weten 
mensen die kunst willen aanschaffen, de 
weg naar Art-tics steeds beter te vinden. 
“We krijgen ook steeds meer klanten uit 

de wijk. Een project als dit past goed bin-
nen het kleurrijke geheel dat Bottendaal 
is. We gaan ook samenwerken met het 
Bakkerscafé op het Dobbelmanterrein 
en hebben eerder exposities gehad bij 
de huisartsenpraktijk.” De kunstenaars 
bepalen samen met de kunstcommis-
sie van Art-tics hoeveel hun werk mag 
kosten. Voor een zacht prijsje koop je bij 
Art-tics een mooi schilderij, een sieraad 
of een beeld. Kunst lenen kost slechts 
zes euro per maand. Ralf: “In vergelij-
king met galeries of andere projecten 
zijn wij vrij goedkoop. Dat komt ook 
omdat we maar 25 procent commissie 
vragen. Bij anderen is dat al gauw 40 
procent.” n

Het vijfjarig bestaan van Art-tics wordt 
later dit jaar op feestelijke wijze gevierd. In 
een volgende Zeeheld verschijnt een uitno-
diging voor de Bottendalers. Van 3 februari 
tot 1 april is er een expositie van Art-tics-

kunst op het GGZ-terrein, Tarweweg 2 in 
Nijmegen. Art-tics is gevestigd aan Stijn 
Buysstraat 4c. De openingstijden zijn: 
maandag t/m vrijdag: 13.30 - 16.30 uur en 
vrijdagochtend: 10.00 – 12.00 uur. 

Zeemeermin
De inspiratie en ideeën voor haar 

schilderijen haalt Jolanda uit foto’s, 
krantenartikelen en tijdschriften. 
De personen en figuren die ze schil-
dert, hebben vaak opvallend grote 
ogen. Op dit moment hangt er een 
schilderij van haar in de etalage van 
Art-tics; een vrouwenfiguur die lijkt te 
zweven. Je kunt er op verschillende 
manieren naar kijken. Jolanda: “Het 
witte gedeelte om de vrouw heen kun 
je zien als golven, of als wolken. Ik 
zie er zelf een zeemeermin in, maar 
iemand anders kan er ook een engel 
in zien.” In een depressieve periode 
maakt Jolanda somberder werk dan 
in een manische. “In mijn manische 
periodes werk ik met grote kwasten 
en schilder ik heel vlot. Zo heb ik een 
aantal werken gemaakt met vogels 
en bloemen, in een naïeve, vluchtige 
stijl. Ik heb niet zo veel geduld, maar 
bij Art-tics leer ik om langer te kijken 
naar een schilderij en ook goed op het 
perspectief te letten.” 

foto’s: Willemien Geboers
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 DOOR GERT OLTHUIS

Nieuwe wijkbeheerder
Sinds 1 augustus vorig jaar heeft 

Bottendaal een nieuwe wijkbeheerder: 
Jeannette Stevens. Zij is de opvolger 
van Frank Hoogenboom. De BOB heeft 
inmiddels kennis met haar gemaakt. De 
nieuwe wijkbeheerder bevestigt dat er 
maar weinig budget is voor de aanpak van 
de stenen woonomgeving in Bottendaal. 
Volgens Stevens is het verstandig de plan-
nen en wensen uit het Wijkbeheerplan en 
de Wijkschouw te benutten als een soort 
procesaanjager voor toch al geplande 
projecten voor Bottendaal en omgeving 
(denk bijvoorbeeld aan plannen om de St. 
Annastraat aan te pakken). De wensen 
vanuit het Wijkbeheerplan worden dan 

gekoppeld aan de andere gemeentelijke 
diensten die al op de rol staan. Kortom: 
niet alles hoeft betaald te worden uit de 
€1300 van het wijkbeheerbudget.  Ook 
benadrukt Stevens het belang gebruik te 
maken van de gemeentelijke bel- en her-
stellijn (tel: 329 23 29).

De natuurtuin
Er is overlast van jongeren die in 

en rondom de natuurtuin rondhangen. 
Buurbewoners hebben hiervoor de BOB 
ingeschakeld, omdat het een overkoepe-
lende wijkorganisatie is. De BOB kan haar 
contacten aanwenden om het probleem 
duidelijker op de agenda van de betrok-
ken hulpdiensten te krijgen. De BOB heeft 
echter aangeven dat van een bewonersor-

ganisatie geen wonderen moeten worden 
verwacht. Bovendien wordt vanuit de 
BOB aangetekend dat niet alles wat de 
jongeren doen als vervelend mag worden 
gekenschetst. 

De jongeren waarom het gaat, zijn 
maar moeizaam op hun gedrag aan te 
spreken. Vanuit de buurtbewoners is 
contact opgenomen met de politie en het 
wijkbeheer om dit aan de orde te stellen. 
Vormen van overlast in de natuurtuin 
zijn: wildplassen, blowen, drinken, rom-
mel achterlaten, herrie tot diep in de 
nacht en met brommers in de tuin cros-
sen. Ook betreedt een aantal jongeren 
ongewenst het Bestevaerhofje, achter 
de flats aan de Trompstraat. De bedoe-
ling van de afsluiting van het hofje was 
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dat zich geen ongewenste ‘gebruikers’ 
(junks, andere mogelijke overlastgevers) 
in het Bestevaerhofje zouden gaan op-
houden. Het hofje zou er vooral moeten 
zijn voor de omwonenden. De gemeente 
moet hier opheldering over geven mid-
dels het bestemmingsplan.

Wijkbeheerder Jeannette Stevens 
en/of wijkmanager Ger van Hagen, of 
Fons Niehof nemen deze taak op zich. 
Misschien kan een verbodsbordje helpen, 
omdat de politie dan pas corrigerend kan 
optreden, maar de vraag is of dit zomaar 
kan. Een andere mogelijke maatregel is 
het kort snoeien van de beplanting in de 
natuurtuin. Maar dat vergt eerst overleg 
met de wijkbewoners die de natuurtuin be-
heren en deels onderhouden. Bovendien is 
het de vraag of dat afdoende is. 

Inmiddels is over deze zaken contact 
gelegd met het wijkmanagement. Er is 
ook geopperd om welzijnsorganisatie 
Tandem in te zetten. De kosten die dat 
met zich mee zou brengen, zouden ver-
haald kunnen worden op extra potjes geld 
die er vanuit de gemeente beschikbaar 
zijn voor dit soort zaken. De politie dringt 
er op aan dat bewoners de overlast die ze 
ervaren, zoveel mogelijk melden bij de 
politie. Pas dan wordt duidelijk hoe groot 
de overlast is en kan er mogelijk wat 
meer toezicht komen. Dit is in ieder geval 
belangrijk voor de dossiervorming. 

De Bottendaalse coffeeshops
De BOB vraagt zich af of er een rela-

tie is tussen de jongerenoverlast rondom 
de natuurtuin aan de Trompstraat en bij 
de nabijgelegen coffeeshops. Volgens 
de politie zijn de Bottendaalse jongeren 
geen klant van de Bottendaalse cof-
feeshops (herkenning). Zij gaan veelal 
naar het stadscentrum. Juist klanten 
uit andere buurten (Willemskwartier) 
bezoeken de coffeeshops in Bottendaal. 
De coffeeshops in Bottendaal zijn geen 
verblijfruimten. In andere coffeeshops, 
ook in andere steden, ligt dit anders. De 
politie geeft aan dat de wietlucht en de 
bezoekers van de shops wel als verve-
lend worden ervaren door omwonenden. 
Onduidelijk is of de parkeerpleintjes in 
onze wijk gebruikt worden als dealer-
plaatsen en gebruikplekken. BOB-leden 
hebben hier verschillende ervaringen 
mee. Naar aanleiding van krantenberich-
ten dat de burgemeester het aantal cof-
feeshops in de woonwijken wil terugdrin-
gen en de reacties hierop, herformuleert 
de BOB haar standpunt hierover. Op dit 
moment zijn er drie coffeeshops in de wijk 
en dat zijn er twee teveel; één is genoeg.

Overige zaken
l  De BOB constateert dat er nog steeds 

touringcars parkeren aan de Arend 
Noordduynstraat. Dit is tegen de af-

spraken. Hierover is inmiddels contact 
geweest met verkeerswethouder Jan 
van der Meer.

l  Er schijnt op termijn een studentenflat 
gebouwd te worden in de spoorkuil. 
Niet in het Bottendaalse deel ervan, 
maar aan de overzijde op de hoek 
Graafseweg/Tollensstraat.

l  Op 10 november 2008 was er een kleine 
bijeenkomst over het Wijkbeheerplan. 
Naast de BOB-leden waren er nog 
twee andere wijkbewoners. Frank 
Hoogenboom (oud-wijkbeheerder en 
schrijver van het plan) nam de vele 
gemaakte opmerkingen over. Opnieuw 
werd duidelijk dat het Wijkbeheerplan 
vooral een opsomming is van alles wat 
aangepakt moet worden. Zodoende 
kunnen bij grootschalige ingrepen 
vanuit de gemeente, zoals rioolonder-
houd, de punten uit het plan worden 
meegenomen. Hoogenboom gaat het 
Wijkbeheerplan nu herschrijven.  
De BOB ziet het conceptplan terug 
via een inspraakronde die erover 
georganiseerd gaat worden. Op dit 
moment is het plan na te lezen op: 
www.nijmegen.nl – Wonen&Leven -  Uw 
wijk - Nijmegen – Oost - Bottendaal

l  De volledige notulen van de BOB zijn 
na te lezen op www.bottendaal.nl 

 n

foto’s: Willemien Geboers
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Flessenpost uit den heerlijken 
vruchtentuin
Nijmegen - Vlak voor beëindiging 
van de archeologische opgravingen 
op de Sint Josephhof werd een op-
merkelijke opgraving gedaan: een 
bijna 100 jaar oude flessen-post. Het 
betrof een melkfles met beugelslui-
ting van Melkerij Erlecom uit Nij-
megen, met daarin een brief van de 
heer Bionda, woonachtig aan de van 
Goorstraat no 85a: 

“Als dit papier gevonden wordt, wil 
de vinder dan zoo goed zijn om ons 
een aansichtkaart te sturen van 
hieruit. Het kan jaren duren maar 
het kan ook door een of ander toe-
val eerder gevonden worden. Nog 
zij vermeld dat dit blad geschreven 
met een vulpenhouder (Swan) in ‘t 
voorste gedeelte van den heerlijken 
vruchtentuin. Hopende dat mijn ver-

langen bevredigd wordt, noem ik mij 
HG Bionda”  

Die weken daarna laat dit bericht mij 
niet los: wie was deze creatieve geest 
en in welke tijd leefde hij eigenlijk? 
Een ansichtkaart sturen heeft geen 
zin meer; de goede man overleed in 
1919. Ik zie hem zitten in 1915 in zijn 
heerlijke vruchtentuin genietend van 
een heerlijk zondags glaasje Deli-bier 
van bierhandel de Ster die een paar 
huizen verder gevestigd was (het 
latere Grolsch bierdepot). Misschien 
was hij erg blij met zijn mooie en vrij 
recent gebouwde huis. 

Ik lig nu op een steenworp afstand van 
deze voormalige vruchtentuin in dit 
mooie park dat werd geopend in 1999. 
Vroeger stond daar de Thieme druk-
kerij, in die tijd een van de eerste grote 
bedrijven van Nijmegen.

“De heer Thieme stichtte in 1887 op 
een terrein tusschen de St. Anna- en 
Graafsche straat, eene nieuwe groote 
boekdrukkerij en stereotypie in een 
ruim doelmatig ingericht gebouw en 
op zijn verzoek werd door den ge-
meenteraad van Nijmegen aan den 
weg, langs die drukkerij loopende en 
nu ook reeds veel bebouwd, de naam 
‘Van Goorstraat’ gegeven”.

De straat is genoemd naar de 
Nijmeegse boekdrukkers en uitge-
vers van Goor (1707-1821), thans 
firma Thieme. De familie van Goor 
had een drukkerij en boekhandel aan 
de Groote Markt, hoek Grootestraat 
(later boekhandel Biessels met de 
grote vulpen aan de gevel). 

Het was een gezellige straat in een 
snel groeiende wijk. Op de hoek met 
de St. Annastraat, waar nu matrassen 
Concord ligt was ‘het magazijn voor 
diverse verlichtingsartikelen’ geves-
tigd. Café de Kroeg was het domein 
van vleeschhouwer Thijs Boumans: 
het plafond van zijn winkel was volge-
hangen met grote gedroogde worsten, 
hammen en hompen spek. Maar de 
van Goorstraat was vooral het straatje 
richting drukkerij. 

Het leven werd 100 jaar geleden be-
paald door hard en zwaar werken; 
werkdagen van 14 uur waren geen 
uitzondering, evenals vrouwen- en 
kinderarbeid in de fabrieken. Maar er 
was ook vooruitgang en groei en voor-
al veel nijverheid: het wemelde in de 
wijk van werkplaatsen en smederijen. 
In 1908 kreeg Nijmegen een nieuwe 
en ‘grote’ elektriciteitscentrale die er-
voor zorgde dat er meer straatverlich-
ting kwam en de opkomende industrie 
van stroom werd voorzien. 

Als de heer Bionda nu leefde zou hij 
waarschijnlijk net als ik lekker lui in 
het Thiemepark liggen, genietend van 
de zon en niet gehinderd door werk 
en stichtelijke spreuken. ‘Hier wordt 
gewerkt aan geschiedenis. Intussen 
vervliegt de tijd, onherroepelijk’, gaat 
er nog even door me heen alvorens ik 
in diepe slaap val. n

Wil

Augustus 2006 –het is hartje zomer en de mussen vallen van het 

dak. Ik lig lui in het Thiemepark, de Gelderlander als verkoeling over 

mijn hoofd getrokken. In deze krant las ik zojuist het volgende 

opmerkelijke bericht:


